

Mikolaj DOMARADZKI, *Theological Etymologizing in the Early Stoa*

Abstract: The present article aims to show that etymologizing was an integral part of Stoic theology. The Stoics' pantheistic and hylozoistic view of the cosmos made it natural for these thinkers to use etymology for the purpose of discovering the diverse manifestations of God in the universe. Accordingly, the main thesis of the paper posits that, within Stoicism, etymology was not so much the study of the history of words, but rather that of how God develops and reveals Himself in the various phenomena of our world. Inasmuch as studying the names of the gods was for the Stoics tantamount to seeking God, etymology played a threefold function in Stoicism: firstly, it was a means to honor God; secondly, it was a way of interpreting poetry; and finally, it was also a tool for transforming one's own existence. Consequently, the present article investigates the theological, the allegorical and, lastly, the existential dimension of Stoic etymologizing.

Résumé : Le but de cet article est de démontrer que l'étymologie faisait intégralement partie de la théologie stoïcienne. Suivant leur conception panthéiste et hylozoïste du cosmos, les stoïciens utilisaient l'étymologie pour découvrir diverses manifestations de Dieu dans l'univers. Ainsi, la thèse principale de cet article est de montrer que, dans le stoïcisme, l'étymologie était moins une étude sur l'histoire des mots que l'étude de la façon dont Dieu se développe et se manifeste à travers divers phénomènes de notre monde. Attendu que pour les stoïciens le fait d'étudier des noms des dieux équivalait à rechercher Dieu, l'étymologie jouait un triple rôle: premièrement, elle était un moyen de rendre un culte à Dieu; deuxièmement, elle était une manière d'interpréter la poésie; et, enfin, elle était un outil de transformation de sa propre existence. Par conséquent, cet article se veut une recherche sur la dimension théologique, allégorique et existentielle de l'étymologie stoïcienne.